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V poslední, hlavní den svátků Ježíš stál (v chrámě) a hlasi-
tě zvolal: „Kdo žízní, ať přijde ke mně a pije, ten, kdo ve
mě věří. Jak říká Písmo, potečou proudy vod z jeho nitra.“
To řekl o Duchu, jehož měli dostat ti, kdo v něho uvěřili.
Dosud totiž Duch nebyl  (dán),  protože Ježíš nebyl  ještě
oslaven.                                                         Jan 7,37-39

Na  konci  léta  budeme  slavit  dožínky  –  letos  nejen
v Chrástu, ale i v Dýšině, a to celého Plzeňského kraje. A
právě dožínkami byly původně svátky stánků, o kterých
je  řeč  v  ještě  svatodušním  evangeliu,  tedy  židovské
Letnice, o nichž byl seslán Duch svatý na učedníky. Jak
poděkování a prosba o úrodu souvisí s Duchem svatým? 

Spojujícím prvkem je voda. O Letnicích kněz nabíral do
zlatého  džbánu  vodu  z pramene  Gichón  a  vyléval  na
oltář v chrámě. Byla to prosba o vláhu, bez níž není úro-
da.  Na  rozdíl  od  Egypta,  kde  bylo  možné  zavlažovat
vodou z Nilu, byli v Izraeli závislí pouze na dešti, na vodě
z nebe, od Hospodina.

Ježíš mluví také o vodě:  „Kdo žízní, ať přijde ke mně a
pije, ten, kdo ve mě věří. Jak říká Písmo, potečou proudy
vod z jeho nitra.“ A apoštol Pavel říká něco podobného –



a to vlastně můžeme číst jako výklad tohoto textu: „Ne-
boť my všichni, ať Židé či Řekové, ať otroci či svobodní,
byli jsme jedním Duchem pokřtěni v jedno tělo a všichni
jsme byli napojeni týmž Duchem (1K 12,13).”

Pavel zde spojuje celou řadu motivů: křest nejen jako na-
rození,  ale  také  napití  se  z  Ducha,  tedy  Velikonoce  a
Letnice, přechod ze smrti k životu Rudým mořem a pití
vody ze skály na poušti. Duch spojuje v jedno tělo a také
napájí  a zavlažuje. Polití vodou ve křtu je vnějším zna-
mením toho,  co se užívá vnitřně, totiž napití se Ducha
svatého. Důraz je tu položen na niternost. Duch svatý je
Bůh, který není jen nad námi nebo vedle nás, ale v nás.
Díky tomu s ním můžeme prožívat niterné společenství.
A slova o nitru v evangeliu můžeme číst dvojím způso-
bem. Buď vody plynou z nitra Ježíšova. To by odpovídalo
vodě, vycházející z Kristova probodeného boku. Na tento
výklad klade důraz křesťanský západ. Anebo je tu řeč o
věřícím, z kterého také poplynou proudy živé vody. Tak
to  chápe  křesťanský  východ.  A  stejně  jako  vnější  a
vnitřní, tak i tohle spolu souvisí. Kristus je místem Boží
přítomnosti v tomto světě, Božím chrámem, z něhož ply-
nou proudy živých vod. Ale také o nás, kdo věří a kdo při-
jali křest, platí, že se v nás voda života „stane pramenem
vyvěrajícím k životu věčnému“. Že jsme se Ducha napili,
že v nás působí a že má také ply-
nout  z nás,  projevovat  se  v na-
šem  jednání,  uskutečňovat  se
láskou.  Že  máme  slavit  Letnice
nejen  jednou  v  roce  jako
dožínky, při kterých slavíme Boží
požehnání  nikoli  venku,  ale
uvnitř. 







ZBOŽNOST

Tohle slovo možná zní poněkud zastarale.  Nabízí se 
představa   religióznosti, nábožného konání, třeba 
neustále se křižujících tet z Troškových filmů, a jiné 
podivné až směšné projevy pokřivené víry. Ale zbožnost 
není naivita, je to výraz osobního vztahu k Bohu. Postoj 
srdce…. Něco velmi niterného. 
     V květnu náš sbor hostil presbyterní konferenci s 
tímto tématem. Nejprve nás pozval katolický jáhen a 
duchovní průvodce Elva Frouz k modlitbě jako přebývání 
v Boží přítomnosti. Nebylo lehké  se do této přednášky 
plně ponořit, natož ji podržet v mysli. Ze svých zápisků 
vybírám:  Pojmy ‚rozjímání‘ a ,nazírání‘ : Rozjímání je 
jednodušší, je to přemýšlení nad Božím slovem. Nazírání 
je pak umění odstoupit od svých myšlenkových procesů, 
odložit je a svěřit se cele do Božích rukou. To je jen 
útržek, pokud byste se chtěli dozvědět víc, Elva 
doporučuje knihu od Thomase Keatinga „Otevřená mysl, 
otevřená srdce.“ Rovněž lze doporučit knihu, kterou Elva
Frouz napsal společně s teoložkou a řeholnicí Denisou 
Červenkovou a Janem Šedivým, učitelem kontemplativní 
modlitby  „To opravdové zůstává“. 
     Ve druhé části nám bratr Michal Šourek, evangelický 
farář z Dobříše, podal řadu praktických rad ke čtení 
Bible. Doporučil i konkrétní verše k zapamatování, neb 
Slovo Boží nemáme vždy po ruce. 
    Ve třetí části jsme si zazpívali. Velmi osvěžujícím 
způsobem nás bratr Miloslav  Esterle  vtáhl do světa 
křesťanských písní a jejich vývoje od dob nejstarších  až 
po současnost. Bratr Esterle je jedním z týmu autorů 
nového evangelického zpěvníku. Pod jeho vedením na 



něm pracovala široká tvůrčí skupina. Velké díky za tento 
obrovský kus záslužné práce. 
    Bylo to fajn - jen škoda, že jsme nepořídili záznam. 
Poučení na příště :-)
                                                                                                - mno- 



Nanebevstoupení  Páně  jsme  společně  s  rokycanským
sborem a farářem T. Živným slavili pod širým nebem U
tří lip:



Na  této  výstavě  najdete  zdokumentovanou  také
Svolinského Poslední večeři z chrástecké modlotebny.x
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